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Egerben, « AGRIA Bútorgyárban a termékek több mint hatvan százalékát a stíl- és 
stilizált bátorok teszik ki. Rusztikus, faszobrász munkával díszített bútorok, bőrrel 
és szövettel kárpitozott ülőgarnitúrák, modern kárpitozott garnitúrák, gyermekbúto-
rok készülnek itt. A gyárban rövidesen befejeződő technológiai fejlesztés után a ter-
melés mintegy harminc százalékos emelkedése révén tovább növelhetik az exportot 

A fiatalok ügye 
MSZB T-tagcsoport a DÉLÉP-nél 

Veszíteni ne 
Mérik a búza minőségét 

Üj állomásához érkezett 
a gabonaipar. Az egész or-
szág figyelte két évtizeddel 
ezelőtt még az aratást, igen 
sokan erre az időre vették 
ki szabadságukat az ipari 
munkások közül is, és haza-
mentek kaszát fogni. Iskolá-
kat és művelődési házakat 
ürítettek ki, hogy födél le-
gyen a kicsépelt búza fölött, 
aztán nagy kapkodva más-
hová vitték, mert kellett a 
hely a diákoknak. Magtárunk 
még most sincs elegendő, de 
ha a meglevőket mind egyet-
len nagy teremnek képzel-
nénk el, az akkori termés ta-
lán a felét se töltené ki. 

t . 

I S . . 
Hazánkban a magyar— 

szovjet barátság erősítése a 
nép. a társadalom ügye. En-
nek tudatában kezdemé-
nyezték tavaly áprilisban a 
DÉLÉP Vállalatnál a szo-
cialista brigádok a zMSZBT-
tagcsoport létrejöttét A me-
gyei pártbizottsághoz kül-
dött kérésüket a szervezeti 
élgt -.megteremtésére az 
MSZBT - országos elnöksé-
ge hagyta jóvá. Azóta ki-
bontakozott a tagcsoport-
mozgalom. A részvétel ben-
ne nincs tagsági könyvhöz 
kötve, s a tagcsoport kilenc-
tagú vezetősége sem válasz-
tott tisztségviselő, mégis jól 
látja el feladatát Erről be-
szélgettünk a tagcsoport 
ügyvezető elnökével, Káro-
lyi Zoltánnal, aki beosztá-
sánál fogva csoportvezető. 
A z építőipari technikum el-
végzése, az érettségi meg-
szerzése óta. 1969-től dol-
gozik e vállalatnál. Itt nőtt 
fel. vált párttaggá, vezető-
vé, képezte magát miköz-
ben a KISZ-ben. majd a 
szakszervezeti bizottságban 
felelős megbízatásokai vég-
zett eL 

— Mennyi a létszám a tag-
csoportban? 

— Nálunk — mondotta 
—, ha első hallásra furcsán 
is hangzik, a vállalat teljes 
létszáma, több mint hatezer-
háromszáz dolgozó alkotja 
az MSZBT-tagcsoportot. 
Szocialista brigádjaink kez-
deményezése gyümölcsöző. 
Megítélésein szerint vezető-
ségünk jól látja eí felada-
tát munkaterv szerint dol-
gozik. A z MSZMP DÉLÉP 
vállalati bizottsága elvi irá-
nyításával végzi munkáját. 
A kezdet is jó volt, hiszen 
vállalatunknak sok eszten-
dei hagyományra épült kap-
csolata van az odesszai ház-
építő kombináttal. Túl a 
szakmai delegációik kölcsö-
nös látogatásán, tapasztalat-
cseréjén, megállapodás szü-
letett a két vállalat között 
munkaveisenyre. Ezt éven-
te értékelik, hol Szegeden, 
hol Odesszában a gazdasági 
vezetők a tények, a számok 
tükrében, vagyis hogy hány 
lakást és más beruházást 
adtunk át, és milyen minő-
ségben nálunk, illetve ho-
gyan dolgoztak odesszai ba-
rátaink. Most a szervezeti, 
kiépítésen munkálkodunk. A 
párt. és a KlSZ-alapszerve-
zetekben lesznek majd 
MSZBT tagcsoportfelelősök, 
akiknek a közreműködésé-
vel sikeres rendezvényeket 
bonyolítunk le. 

-r Munkatervük szerint eb-
be* az évben milyen fel-

adatokat szeretnének elvé-
gezni? 

— Kapcsolatunk testvér-
vállalatunkkal. az odesszai 
házépítő kombináttal to-
vább erősödött. Házgyári 
dolgozóinknak egy csoportja 
Odesszában dolgozott, mun-
ka-tapasztalatcserén vett 
részt. Várjuk vissza a lá-
togatást. Eszközeinkhez mér-
teim hatékonyan akarunk 
részt venni az MSZMP 
X I I . kongresszusa határoza-

tartózkodó szovjet ifjúsági 
csoporttal baráti estet ren-
dezünk. 

— További céljaik? 
— Öszi programunk ugyan-

csak színes és gazdag — 
hangsúlyozta befejezésül 
Károlyi Zoltán. — K ISZ-
alapszervezeteink és a szo-
cialista brigádok részvételé-
vel megrendezzük a K i tud 
többet a Szovjetunióról? 
vetélkedőt. Bemutatjuk a 
Szovjet Kultúra és Tudo-

tainak végrehajtásában, azok mány Háza anyagából a 
gyakorlati alkalmazásában. 
Nálunk erős. nagy létszámú 
a műszaki értelmiség, amely-
nek zöme fiataL A külön-
böző programok lebonyolí-
tásában eddig is számíthat-
tunk rájuk. 

— Ezek szerint a DÉLÉP-
nél a fiatalok ügye is az 
MSZBT-tagcsoport mun-
kája? 

— Feltétlenül, hiszen rea-
dezvényprogramunkat az ő 
kultúrális igényeikhez iga-1 

zítjuk. Rendeztünk képkiál-
lítást a Magyar—Szovjet Ba-
ráti Társaság megalakulásá-
nak 35. évfordulója alkal-
mából. Színházi felvételek-
ből ugyancsak kiállítást mu-
tattunk be a Szovjet Drá-
ma II. Szemléjének anyagá-
ból. Terveztük erre az évre 
azt is az Expressz Ifjúsági 
és Diák Utazási Irodával 
közösen, hogy a hazánkban 

Szovjetunió fejlődését rep-
rezentáló vándorkiállítást 
Vállalatunknál az irodalom-
barátok köre irodalmi estet 
rendez inai szovjet írok és 
költők műveiből. Meghívjuk 
baráti találkozóra a hazánk-
ban tartózkodó nemzetközi 
építőtábor szovjet fiataljait. 
Vásárlással egybekötött ki-
állítást is rendezünk a leg-
frissebb kiadású szovjet 
szépirodalmi művekből. 
Reprezentatív jellegű ren-
dezvénynek szánjuk a hősök 
városa — a városok hősei 
vetélkedőt. 

Károlyi Zoltán nem is-
mertette velünk teljes prog-
ramjukat. Egy bizonyos: a 
DÉLÉP Vállalat MSZBT-
tagcsoportja jói kezdett 
munkájához, érti, hogy mi a 
feladata, szerepe. 

U F. 

A válksicafok 
készletgazdálkodása 
A vállalatok többsége ala- évben az ipar már valami-

posan felülvizsgálta raktár- vei nagyobb mértékben nö-
készleteit, hozzáértő szak- velte készleteit, mint tavaly 
emberekre bízta a készlet- ilyenkor, jóllehet, egyes ága-
gazdálkodás korszerűsítését, zatokban — elsősorban a 
hogy ne kerülhessenek a gépiparban — folytatódik a 
raktárak süllyesztőibe mii- tavaly megkezdődött kedre-
liókat, tízmilliókat érő anya- ^ i r á n y z a t 

Időközben megtanult a 
világ sokat aratni, vele ta-
nultunk mi is. Számlálgat-
tuk, mikor lépte át a me-
zőgazdaság a harmincmázsás 
átlagot, mikor a negyvenet. 
Mindig örültünk neki, ha 
előbbre jutottunk. Szenzá-
ciók most is vannak, az is 
öröm, ha a tegnapi gyön-
gék fölzárkóznak a teg-
napelőtti élenjárók mögé, 
de olyan fordulat tanúi va-
gyunk, ami mellett nem le-
het szó nélkül elmenni. A 
kísérleti próbálkozások után 
idén műszerekkel mérik, mi-
ből mennyi van a búzában, 
ha a termelő akarja. A gyön-
gét takarmányként etetik föl 
ezután is, a jóból azonban 
kiválogatják a legjobbat Ű j 
szempont: a minőség. 

Javító búzaként emlege-
tik a nagyon jót. Első hal-
lásra az a gondolatunk tá-
mad, ha ebből kevernek a 
kenyérnek valóhoz, még jobb 
lehet a kenyerünk. A név-
ből ez következne, de nem 
így van. Kenyerünk most is 
kiváló lisztből készül, és leg-
többször nincs is vele sem-
mi baj. Tésztákhoz, süte-
ményekhez használják föl 
majd a l isztjét 

Nem kell hozzá nagy ész-
béli bakugrás, hogy azt gon-
doljuk, ha nem javítják ve-
le a kenyeret, akkor gyön-
gítik. Kiváló búzák eddig 
is termettek, és ha nem vá-
logatták külön, akkor bele-
sütötték azt is a kenyérbe. 
Amit most külön tesznek, 
annyival gyöngül. Föl is tet-
tük a kérdést a szakembe-
reknek, és azt válaszolták 
rá, látszólag sincsen iga-
zunk. Eddig is kivették a 
búzából a javát, ami a tész-
taiparnak kellett, de úgy, 
hogy, megőrölve, a mal.om-
ban, a búzaszem egyik ré-
sze ide folyt, a másik meg 
oda. Nem a kenyérliszt lesz 
szegényebb ezután se, ha-
nem tésztához való lisztünk 
lesz több, és talán jobb is. 

Rövid időre betekintettünk 
a Gabonaforgalmi és Ma-
lomipari Vállalat szegedi la-
boratóriumába, ahol a mű-
szeres vizsgálatokat végzik. 
A szegedin kívül még három 
hasonló működik a megyé-
ben, és hamarosan fölszere-
lik a negyediket is. Sokfé-
le tulajdonságot mér a la-
boratórium, finom műszere, 
a farinográf, azonban annál 
is' több adatot tud szolgál-
tatni, amennyire most szük-
ség van. A termelő jelenlé-

I tében, sőt közreműködésé- • 

vei vesznek mintát a fölvá-
sárlótelepeken, zacskóba töl-
tik, és lepecsételik. A ter-
melő megbízottja jelen lehet 
a laboratóriumi vizsgálatok-
nál is, és ellenőrizheti a 
mérésket, de eddig kevesen 
éltek evvel a lehetőséggel. 
Föltehetően a bizalomban 
kereshető a magyarázat. 

A laboratórium szakem-
berei elmondták, bár szer-
ződés előzte meg a műszeres 
vizsgálat bevezetését, sem-
mi hátránya nem származik 
a termelőnek, ha a kiválóra 
szerződött gabonájából nem 
javító búza lesz, ha viszont 
igazolják a mérések a ko-
rábbi föltevéseket, mázsán-
ként 15 forinttal többet kap 
érte. Az alapárat a beszállí-
tás után azonnal fizetik, kö-
rülbelül öt napot vesz igény-
be a vizsgálat, utána azon-
nal kiutalják a ráadást is. 
A szerződött árhoz képest 
tehát semmi 'veszteség nem 
érheti a termelőt, ellen-
ben nyer, ha jó a búzá-
ja. 

A sok mérési szempont 
egyik fontos tétele a búza 
sikértartalma, a másik a si-
kér minősége. Akkor kap ki-
váló osztályzatot, ha a sikér 
eléri a 35 százalékot. A régi 
háziasszonyok a rétestészta 
nyújtásánál meg tudták ál-
lapítani a sikér minőségét, 
itt természetesen nem nyúj-
tanak rétest minden min-
tából. Kimossák a keményí-
tőt a lisztből, öt grammból 
kicsi gömböt formálnak, mil-
liméterpapirosra teszik, po-
hárkával letakarják, és azt 
figyelik, saját Súlya alatt 
hány millimétert terül. A 
kettő és az öt közötti a 
jó. 

Miért kell erre öt napot 
várni? Van egy apró kis 
malmocskája a laboratóri-
umnak, ha megőrölték ben-
ne a búzát, a lisztnek pi-
hennie kell. A mérések kü-
lönböző fázisai közben is 
szükség van pihenőkre, és 
minden tétel után tisztára 
kell mosni a műszereket, 
különben tévednének. A 
tésztaipar garantáltan jó 
lisztet kér, és reklamál, ha 

nem azt kapja, a vállalatnak 
is érdeke tehát, hogy ne 
tévedjen, felületes munkával 
nem siettetheti a műszeres 
méréseket. 

Marad azonban a kérdés, 
miért nem üli végig a ter-
melő szakembere a vizsgá-
latot, miért nem gyanak-
szik arra, hogy becsapják. 
Sok termékének minősíté-
sénél fenyegeti a veszély, 
hogy alacsonyabb értékűvé 
soroznák, miért éppen itt 
bízik a hivatalos eredmé-
nyekben? A vállalat em-
berei azt mondják, a ma-
lomiparnak az az érdeke, 
hogy jövőre és az utána jö-
vő években még több nagy-
szerű búzát kapjon. Ha 
most csalna; megmaradhatna 
egyszer-egyszer a tizenöt 
forintja, de a kutya nem 
kötne vele szerződést ké-
sőbb. Természetesen terme-
lőt is kérdeztem. Pontosan 
dolgozó, korrekt vállalatnak 
mondta a fölvásárlókat, te-
hát elhiszi, hogy nem akar-
ják becsapni. 

A z előkészítő tanácskozá-
sokon fontos vitatéma volt, 
hogy kicsi a felár ahhoz a 
költséghez képest, amit a 
külön tárolás je lent Lé-
nyeges szempont, hogy a jó 
minőségű búza termelési 
költségei mások, mint a ke-
vésbé jóé, az azonban már 
most látszik, hogy a külön 
tárolást meg lehet úgy szer-
vezni, hogy a termelőt kü-
lön gondokkal ne nagyon 
terheljék. Természetesen ez 
is fontos szempont 

3. 

A laboratóriumban hal-
lottuk, ahogy korszerűbb gé-
pekre cserélik a régi kom-
bájnokat, mindig tisztább 
gabonát kap a malomipar. 
Lehet itt mérni a szárítóbe-
rendezések munkáját is, a 
vele dolgozók kapkodását is, 
és kézzel fogható a vegysze-
res gyomirtás eredménye 
is. A bibliai időktől kezdve 
velejárója a konkoly a bú-
zának, most bemutatni is 
nehéz. Gyűjteményekből ke-
resik elő, ha valaki kíván-
csi rá. 

Horváth Dezső 

és tiszteket avattak 

gok, alkatrészek, félkész ter-
mékek. 

A Magyar Nemzeti Bank 
tapasztalatai szerint a köny-
nyű pénzszerzés megszűnésé-
vel egyidejűleg nagymérték-
ben megnőtt a feleslegessé 
vált készletek kínálata, és 
reálisabb keretek közé von-
ták a vállalatok rendelései-
ket. Az első nagy nekigyűr-
kőzés nyomán tavaly a vál-
lalatok 31 milliárd forinttal 
kisebb mértékben növelték 
készleteiket, mint 1978-ban, s 
most az a fontos, hogy fe-
lesleges készletek továbbra zuiw,ag p o t ^ a . " T ' ipari miniszterrel é s a me-
se halmozódjanak fel. Erre jev, a Szovjetunio Miniszter- , . - „ . . . . . . 
azért időszerű figyelmeztet- tanácsának elnökhelyettese. zogazdasagi gepellatasi bi-
ni, mert az idei első fél- l Váncsa Jenő eredményes zottság vezetőivel. 

Váncsa Jenő 
hazaérkezett Moszkvából 

Pénteken hazaérkezett a tárgyalásokat folytatott 
Szovjetunióból Váncsa Jenő Valentyin Meszjac mezőgaz-
mezőgazdasági és élelmezés- dasági, Volgyemar Lein élei-
ügyi miniszter. Moszkvai miszeripari, Szergej £ntonov 
tartózkodása során fogadta hús- és tejipari, valamint 
Mihail Gorbacsov, az SZKP Nyikolaj Tyimofejev erdő-
KB titkára, a Politikai Bi- gazdasági és fafeldolgozó-
zottság póttagja. Zíja Muri-
jev, a Szovjetunió Miniszter-

Zászlóssá, illetve tisztté 
avatták pénteken a BM tar-
talékos tisztképző iskola idén 
végzett hallgatóit. A z iskola 
udvarán felsorakozott zász-
lósokat és tiszteket a belügy-
miniszter nevében Karasz 
Lajos rendőr altábornagy, 
miniszterhelyettes • köszöntöt-
te. A z ünnepségen részt vet-
tek az iskolának csapatzász-
lót adományozó Egyesült 
Gyógyszer- és Tápszergyár, 
valamint a hazánkban ideig-
lenesen állomásozó szovjet 
déli hadseregcsoport képvi-
selői, megjelent a Belügy-
minisztérium, a helyi párt-
és állami szervek, társadal-
mi testületek számos veze-
tője, s ott voltak a végzett 
hallgatók hozzátartozói is. 

Az ünnepség a Himnusz 
hangjaival kezdődött Ezu-
tán ismertették dr. Horváth 
István belügyminiszter dísz-
parancsát, amelyben köszön-
tötte a felavatottakat. A 
díszparancs elhangzását a 
fogadalomtétel követte. A 
fiatal zászlósok és tisztek a ' 
csapatzászló előtt fogadták ' 
meg, hogy mindenkor készen 
állnak vállalt kötelezettsé-
geik teljesítésére. A fogada-
lomtétel után Fekszi László 

határőr ezredes, az iskola 
parancsnoka mondott beszé-
det. A z ünnepségen kitüntet-
ték a tanulásban a legkivá-
lóbb eredményt elért, most 
végzett hallgatókat. 

A z avatás az Internacio-
nálé hangjaival ért véget, 
utána az új zászlósok és 
tisztek, tanáraik és parancs-
nokaik találkoztak a szü-
lőkkel, hozzátartozókkal. 

(MTI ) 

Eszperantó 
iskola 

Nyári nemzetközi eszpe-
rantó iskola lesz augusztus 9 
—23. között Egerben. Az el-
ső alkalommal megrendezés, 
re kerülő nyári egyetemen 
nyolc ország mintegy hatvan 
eszperantistája gyarapíthatja 
tudását. A nemzetközi eszpe-
rantó iskola külön érdekes-
sége, hogy a szlovák, a len-
gyel és a magyar eszperan-
tisták közötti megállapodás 
álapján első ízben tanítják 
egységes tanterv szerint e 
nyelvet (MTI ) 


